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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - ارسلان محمدی 
کارشناس اقتصادی در رابطه با اهمیت 
تســهیلات خرد اعطایی حاکمیت در 
قبال ازدواج و فرزندآوری گفت: برای 
شروع زندگی، مسئله مربوط به وام های 
قرض الحسنه با اقساط بلندمدت بسیار 
مهــم هســتند و از همیــن رو نیز این 
تسهیلات خرد نیاز بسیاری از جوانان 
را در برهه اولیه زندگی مشترک برطرف 
می کنند و حاکمیت نیز با همین نیت به 

ســمت اعطای وام ازدواج و همچنین 
در مرحله هــای بعدی به ســراغ وام 
فرزندآوری رفته است. این تسهیلات 
خرد اعطایــی از طرف حاکمیت برای 
ازدواج یا فرزندآوری از نظر کمک های 
مالی موردنیاز برای شروع یک زندگی 
جدیــد مهم اســت و باید به موقع و به 

هنگام پرداخت گردد.
میلیــون  از۵  ازدواج  وام 

شروع و به ۳۵۰ میلیون رسید
وی با اشــاره به مصوبات مجلس 
شورای اســلامی در این زمینه و تغییر 

میــزان وام ازدواج از ۵ میلیون تومان به 
۳۵۰ میلیون تومان گفت: آغاز مســیر 
اعطــای وام ازدواج از ۳ میلیون تومان 
و ســپس ۵ میلیون تومان آغاز شد ولی 
این حمایت ها متوقف نشد و امسال در 
قانون بودجه ۱۴۰۳ برای سنین خاصی 
۳۵۰ میلیــون تومان وام ازدواج در نظر 
گرفته شــده است. از همین رو نیز باید 
توجه ویژه ای بــه پرداخت وام ازدواج 

برای شروع زندگی جوانان داشت.
به جای وام ازدواج به بخش 

های غیرمولد وام می دهند

این کارشــناس اقتصادی با اشاره 
بــه صف بلند ایجاد شــده در شــبکه 
بانکی برای پرداخت تسهیلات ازدواج 
گفت: متاســفانه در سال جاری، صف 
زیــادی جهت دریافــت وام ازدواج و 

وام فرزندآوری تشــکیل شده است که 
دلیل اصلی آن نیز شبکه بانکی هستند 
کــه وام های قرض الحســنه خود را به 
جای تخصیص برای نیازهای ضروری 
مردم، به سمت پرداخت وام های با بهره 

کــم به بخش های غیرمولد و همچنین 
زیرمجموعه های خود رفته اســت و 
بدین شــکل منابــع و اعتبارات بانکی 
را بــه یک وضعیت خلق پول غیرمولد 
تبدیل کرده است که نه تنها تامین مالی 

تولید نمی شــود بلکه نیاز خانوار را نیز 
تحت تاثیر قرار داده است و شاهد عدم 
پرداخت وام ازدواج به جوانان هستیم.

از قدرت خلق پــول به نفع 
مردم استفاده شود

وی در ادامه افــزود: نظام بانکی 
کشــور دارای قــدرت خلــق پول از 
هیچ هســت و هر ســاله حجم بالایی 
از منابــع را به تشــخیص خــود و با 
 خلــق پول بــه بخش هایی تخصیص 
می دهــد.  از طرفی جامعه و حاکمیت 
که این قدرت خلق پــول را در اختیار 
شــبکه بانکی قرار داده اســت؛ انتظار 
دارند این قدرت خلق پول در مســیر 
اولویت های جامعه اســتفاده شود و به 
چنین بخش هایی بیش ترین تسهیلات 
پرداخت شــود ولی در کمال تعجب 
مشــاهده می شــود که شــبکه بانکی 
بیشترین میزان وام پرداختی خود را به 
بخش های غیرمولــد نظیر بازرگانی و 
تجــارت و همچنین زیرمجموعه ها و 

کارکنان خود پرداخت می کند.
حجم بالای پرداختی وام ها و 
تسهیلات به کارکنان شبکه بانکی
این کارشناس اقتصادی در ادامه با 
اشــاره به حجم بالای پرداختی وام ها و 
تسهیلات به کارکنان شبکه بانکی گفت: 
طبق گزارشــات اعلامی خود شــبکه 
بانکی، فقط اصل تســهیلات پرداختی 

بانک ها به کارکنان خودشــان در سال 
گذشته بیش از ۱۶۵ هزار میلیارد تومان 
بوده اســت که به جای اینکه به بخش 
مولد اقتصاد یا جوانان جهت وام ازدواج 
تعلق گیرد؛ تنهــا به ۱ درصد جمعیت 
کشور که همین کارمندان شبکه بانکی 
هستند؛ تعلق گرفته است و جای سوال 
دارد که چگونه چنین قدرت خلق پولی 
را بدون نظارت کافی و تکالیف قانونی 
جهت هدایت آن به نفع جامعه و تولید 

کشور به بانک های خصوصی دادیم.
عزم جدی بــرای نظارت بر 
شبکه بانکی در زمینه تسهیلات 

ازدواج نیست
محمدی در پایان گفت: مسئله وام 
ازدواج جوانان از محل منابع بانکی معین 
شده است و بســیاری از جوانان برای 
تشکیل زندگی در انتظار این وام هستند 
و صف هــای طولانــی پرداخت وام 
ازدواج در کنــار حجم بالای انحرافات 
در خلق پول غیرمولد شبکه بانکی نشان 
از این دارد که عزم جدی ای در نظارت 
بر نحوه خلق پول شــبکه بانکی وجود 
ندارد و باید در دولت چهاردهم مســیر 
این تعارضات منافع که برای کارمندان، 
زیرمجموعه های بانک های خصوصی 
اعتبار است ولی مردم و جوانان باید در 
صف انتظــار وام ازدواج بمانند؛ جمع 

بشود.

مردم باید در صف انتظار وام 
ازدواج بمانند ولی برای کارمندان و 

زیرمجموعه های شبکه بانکی اعتبار هست!
یک کارشناس اقتصادی گفت: مسئله وام ازدواج جوانان از محل منابع بانکی معین شده است و بسیاری از جوانان 

برای تشکیل زندگی در انتظار این وام هستند و صف های طولانی پرداخت وام ازدواج در کنار حجم بالای انحرافات در خلق پول 
غیرمولد شبکه بانکی نشان از این دارد که عزم جدی ای در نظارت بر نحوه خلق پول شبکه بانکی وجود ندارد و باید در دولت چهاردهم 
مسیر این تعارضات منافع که برای کارمندان، زیرمجموعه های بانک های خصوصی اعتبار است ولی مردم و جوانان باید در صف 

انتظار وام ازدواج بمانند؛ جمع بشود.

معاون وزیر صمت:

استقرار صنوف مختلف در شهرک های صنعتی را 
پیگیری می کنیم

گروه اقتصادی - مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران گفت: شهرک های غیردولتی 
ظرفیت قابل توجهی برای ظهور و بروز مشــارکت مردم اســت، اســتقرار صنف و صنوف در شهرک ها و نواحی 
صنعتی را دنبال می کنیم. فرشــاد مقیمی در میزگرد خانه صنعت، معدن و تجارت به مناســبت روز ملی حمایت از 
صنایع کوچک اظهار داشــت: مجوز شــهرک های صنفی در داخل حریم شهرها و محدوده شهری در برنامه هفتم 
توســعه به سازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران واگذار شده است. وی افزود: این سازمان متولی 
خوشه های کسب و کار در کشور است، تجمیع تامین مواد اولیه مورد نیاز واحدهای تولیدی نیز بر اساس برنامه 

هفتم توسعه بر عهده ماست.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با بیان اینکه صنایع کوچک یکی از جلوه های 
مشــارکت مردم اســت گفت: جایگاه صنایع کوچک در تحقق شــعار ســال دارای اهمیت است در همین راستا 

حمایت های صنایع کوچک در ۲ حوزه نرم افزاری و سخت افزاری )زیرساخت های صنعتی( است.
وی ادامه داد: ضمانت ســرمایه گذاری صنایع کوچک با ارتقای وظایف و مســئولیت ها مجموعه خدمات 
مورد نیاز مالی را به واحدهای تولیدی ارائه می دهد همچنین نقش و کارکردهای صندوق ضمانت سرمایه گذاری 

صنایع کوچک ارتقا و به سمت کارکردهای حمایت مالی از بنگاه ها به عنوان بانک صنایع کوچک رفته است.
مقیمی با عنوان اینکه نقش برخی صنوف تولیدی برای صنایع کوچک به مراتب بیشتر از صنایع بزرگ است 
گفت: نقشــه لجســتیکی کشــور در حوزه صنایع کوچک را اگر مرور و بازنگری کنیم اثرات جدی روی اقتصاد 
 کشــور خواهد گذاشت. وی ابراز داشت: توســعه بر مبنای مزیت های منطقه ای و توجه به آمایش سرزمینی مهم 

است.
مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با تاکید بر اینکه برندینگ بسیار حوزه مهمی 
است گفت: دومین تولیدکننده عسل دنیاییم، اما برندسازی و بازاریابی مناسبی انجام نگرفته است، برای ۱۲۰ هزار 
تولیدکننده عسل کشور در حوزه توسعه برندینگ باید کار شود. مقیمی خاطرنشان کرد: بسترهای توسعه ای باید 

پلتفرمی باشد، سازمان های پلتفرمی باید شکل بگیرد، زیرساخت های لازم باید شکل بگیرد.

گروه اقتصادی - قیمت گواهی 
اسقاط برای واردات خودروی کارکرده 
به میزان ۳۵ میلیون تومان تعیین شــده 
اســت. پس از ابلاغ آئیــن نامه واردات 
خودروهــای کارکرده اعلام شــد که 
به منظــور ترخیص ایــن خودروها، 
واردکننده باید گواهی اســقاط خودرو 
ارائه کند. با اعلام این موضوع، اخباری 
در خصوص نحوه خرید و ارائه گواهی 
اسقاط منتشر شد که متقاضی باید خود 
دارنده خودروی فرسوده باشد؛ این در 
حالیســت که پیگیری ها نشان می دهد 

متقاضیان واردات خودروهای کارکرده، 
حتمــاً نیازی نیســت که خــودروی 
فرســوده ای را خریداری و خودروی 
فرســوده را به نام خود کنند تا در هنگام 
شماره گذاری خودروی کارکرده، آن را 
اســقاط و عوارض )گواهی( اسقاط آن 
را به ستاد نوســازی ناوگان ارائه دهند 
بلکه می توانند پس از واردات، پرداخت 
عوارض و ترخیص خودرو، در مرحله 
شماره گذاری، به ستاد نوسازی ناوگان 
و اســقاط خودروهای فرسوده مراجعه 
کرده و با تشــکیل پروفایلی برای خود، 

برای خرید گواهی اســقاط به مبلغ ۳۵ 
میلیون تومان اقدام کنند.همچنین برای 
شــماره گذاری خودروهــای کارکرده 
وارداتی، ارائه دو تا هفت گواهی اسقاط، 
بســته به نوع خودرو، قیمت آن و رتبه 
انــرژی که به صورت کامل در آئین نامه 
اجرایی ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت 
خــودرو، عنوان شــده، لازم اســت و 
متقاضیان می توانند بر اساس آن گواهی 
اســقاط خریداری و سپس خودروی 
وارد کرده خــود را پلاک گذاری کنند.

خودروهــای برقــی و خودروهــای 

هیبریدی کامل، مشمول تخفیف هایی 
در ارائه گواهی اسقاط خواهند شد؛ این 
موضوع نیز به صورت کامل در آئین نامه 
مذکــور ذکر شــده اســت. متقاضیان 

می توانند از این فرصت استفاده کرده و 
ترجیحاً خودروهایی با آلایندگی کمتر 
که مشــمول پرداخت عــوارض کمتر 

است، وارد کنند.

گروه اقتصادی - ســازمان توســعه تجــارت از تمدید مهلت 
بازگشت ارز پروانه های صادراتی سال ۱۴۰۲ تا پایان ۳۰ مهرماه خبر 
داد. سازمان توســعه تجارت ایران با صدور بخشنامه ای ضمن ابلاغ 
مصوبات بیســت ک دومین نشست کارگروه بازگشت ارز حاصل از 
صادرات اعلام کرد که مهلت بازگشت ارز پروانه های صادراتی سال 
۱۴۰۲ مشــروط به رعایت سقف بازگشت ارز ظرف مدت ۱۵ ماه، تا 
پایان ۳۰ مهر ماه تمدید شده است.همچنین مهلت ایفای دیون ناشی 
از تعهدات ارزی صادرات ســال ۱۳۹۷ تا پایان آذرماه تعیین شــد.در 
این بخشــنامه آمده است: با عنایت به ابلاغ مصوبات بیست و دومین 
جلسه کارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات موضوع نامه شماره 

۹۸۷۵۴/۳ مــورخ ۱/۵/۱۴۰۳ معاون محترم ارزی بانک مرکزی موارد 
زیر جهت استحضار و بهره برداری مقتضی ایفاد می گردد: با توجه به 
پایان مهلت ایفای تعهدات ارزی حاصل از صادرات ســال ۱۴۰۲ در 
پایان روز ۳۱ تیر ماه ۱۴۰۳، مهلت برگشت ارز حاصل از صادرات هر 
پروانه صادراتی سال ۱۴۰۲ به مدت سه ماه با رعایت مهلت قانونی ۱۵ 
ماه با بهره مندی از معافیت مالیاتی تمدید می گردد. لازم به ذکر است 
پس از این تاریخ مهلت بازگشــت ارز حاصل از صادرات سال ۱۴۰۲ 
تمدید نخواهد شد. شایان توضیح است که بر اساس مفاد تبصره )۶( بند 
)ج( ماده ۲ مکرر قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز مصوبه جلسه علنی 
مورخ ۱۰/۱۱/۱۴۰۰ مجلس شورای اسلامی مهلت رفع تعهدات ارزی 

صادرکنندگان حداکثر یک سال و شرایط تمدید آن حداکثر به میزان ۳ 
ماه  تعیین گردیده است، لذا مهلت سه ماهه موضوع مصوبه کارگروه 
بازگشــت ارز بر اساس تاریخ صدور پروانه صادراتی برای هر کوتاژ 
صادراتی متغیر خواهد بود. با توجه به ضرورت رعایت قانون یاد شده 
این مهلت شامل پروانه های صادراتی فروردین ماه ۱۴۰۲ نخواهد بود 
و مهلت اســتفاده پروانه های صادراتی سایر ماه های سال ۱۴۰۲ از این 
مهلت با رعایت سقف ۱۵ ماه موضوع قانون متغیر خواهد بود. مهلت 
پرداخت دیون ناشی از تعهدات ارزی حاصل از صادرات سال ۱۳۹۷ به 
صورت ریالی تا پایان آذر ماه سال ۱۴۰۳ تمدید. گردید. مسئولیت عدم 

پرداخت دیون مشمول این مصوبه بر عهده متعهدین است.

قیمت گواهی اسقاط برای واردات خودروی کارکرده مشخص شد

مهلت بازگشت ارز پروانه های صادراتی سال ۱۴۰۲ تا پایان مهر تمدید شد

طبق گزارشــات اعلامی خود شــبکه بانکی، فقط اصل تســهیلات پرداختی بانک ها به 
کارکنان خودشــان در ســال گذشــته بیش از ۱۶۵ هزار میلیارد تومان بوده است که 
بــه جــای اینکه به بخش مولد اقتصاد یا جوانان جهــت وام ازدواج تعلق گیرد؛ تنها به 
۱ درصد جمعیت کشــور که همین کارمندان شــبکه بانکی هســتند؛ تعلق گرفته است 
و جای ســوال دارد که چگونه چنین قدرت خلــق پولی را بدون نظارت کافی و تکالیف 
قانونــی جهت هدایت آن به نفع جامعه و تولید کشــور به بانک های خصوصی دادیم.

گــروه اقتصــادی  - ظرفیت  
تجدیدپذیر کشــور  نیروگاه هــای 
حدود ۱۳۰۰ مگاوات است که با ۱۳ 
هزار مگاوات نیروگاهی که در مرحله 
اجرایی هســتند، سهم انرژی پاک از 
ســبد انرژی کشــور بــه ۱۵ درصد 

می رسد.
محدودیت منابع، تجدید ناپذیر 
بــودن، ایجاد آلودگی های زیســت 
محیطــی و گرمایش زمین، بخشــی 
از دلایلــی هســتند کــه انرژی های 
تجدیدپذیر و بــدون آلایندگی را به 
هدفی اولویت دار در چشــم انداز و 
برنامه کشور ها در جهان تبدیل کرده 
اســت. به طوری که پیش بینی شده 
سهم انرژی های تجدیدپذیر از اندکی 
بیش از ۱۰ درصد در ســال ۲۰۲۲ به 
بیــش از یک چهارم در ســال ۲۰۵۰ 
برسد. اقدامی که منتج به کاهش سهم 
سوخت های فسیلی در سبد انرژی و 

در نهایت کندتر شدن روند گرمایش 
زمین خواهد شد؛ به گونه ای طبق پیش 
بینی ها که از حدود سهم ۸۵ درصدی 
سوخت های فسیلی از انرژی اولیه در 
ســال ۲۰۲۲، این ســهم به حدود دو 
ســوم تا سال ۲۰۵۰ خواهد رسید.در 
کشور ما نیز ناترازی بیش از ۱۰ هزار 
مگاواتی تولید و تقاضای برق که در 
دهه اخیر انباشته شده، شرایط تامین 
برق را در شــرایطی مثل اوج مصرف 
در تابستان سخت می کند؛ مسئله ای 
کــه می توان راه حل آن را در ظرفیت 
کشــور در بهره مندی از انرژی های 
تجدیدپذیر جستجو کرد. برنامه های 
وزارت نیرو در دولت سیزدهم برای 
کاهش ناترازی برق، به عنوان چالش 
اصلی سال های اخیر این صنعت، در 
دو سطح افزایش بهره وری در طرف 
تقاضا و تولیــد و همینطور افزایش 
ظرفیــت و توان تولیــد برق متمرکز 

بوده است.
البتــه که نمی توان برای افزایش 
ظرفیت، از ایجاد نیروگاه های فسیلی 
و حرارتــی بــه طور کامل چشــم 
پوشــی کرد، اما باید توجه داشت که 
چالش هــای تامین ســوخت، مدت 
زمــان طولانی احداث این نیروگاه ها 
و همینطور ســرمایه فراوانی که برای 
تامین شــکاف و ناتــرازی برق در 
کشــور مورد نیاز اســت، این نوع از 
نیروگاه ها مطلوب ترین مســیر برای 
پوشش ناترازی در کشور نیستند. این 
چالش ها در ابتدای دولت ســیزدهم 
مورد توجه قــرار گرفت و ایجاد ۱۰ 
هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در 
کنار ۱۰ هزار مگاوات افزایش ظرفیت 

نیروگاه حرارتی هدف گذاری شد.

۱۰ هــزار مــگاوات افزایــش 
ظرفیت از محل نیروگاه های حرارتی 
در طی سه سال دولت، محقق شد، اما 
به نظر می رسد همچنان قطار توسعه 
نیروگاه های تجدیدپذیر آهسته پیش 
می رود. طبق آخرین آماری که اعلام 
شده ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر 
ایجاد شــده در کشور بیش از ۱۲۴۰ 
مگاوات است که ظرفیت نیروگاه های 
خورشیدی منصوبه با بیش از ۷۳۸.۸ 
مگاوات، سهمی معادل ۶۰ درصد از 
ظرفیت کل را به خود اختصاص داده 

است.
عدم النفع از انرژی پاک در 

غیاب نیروگاه های تجدیدپذیر
هاشــم اورعی اســتاد دانشگاه 
و رئیــس اتحادیــه انجمن هــای 

انرژی درباره روند آهســته توســعه 
تجدیدپذیر ها در کشور گفت: حدود 
۲۵ سال اســت که تولید انرژی های 
تجدیدپذیر وارد کشــور شــده، اما 
ظرفیت نیروگاهــی ما در این بخش 
به حدود ۱۳۰۰ مگاوات میرسد. این 
در حالی است که در برنامه ششم هم 
توســعه ۵ هزار مگاواتی تجدیدپذیر 
داشته باشــیم. کشور ما در مقایسه با 
کشــوری مثل ترکیه، ورود به عرصه 
تجدیدپذیرهارا زودتر شروع کرده، 
امــا آنها در حال حاضر نزدیک به ۲۰ 
هزار مگاوات ظرفیت خورشــیدی 
دارند. او افزود: دولت برای توســعه 
این ظرفیت در کشور باید ورود بخش 
خصوصی به این بخش حمایت کند 
و نقش تســهیلگری داشته باشد. در 

چنین شــرایطی دیگر لازم نیســت 
دولت مدل هایی مانند خرید تضمینی 
برق را انجــام دهد. به این دلیل که با 
وجود راه اندازی تابلو برق ســبز در 
بــورس انرژی در دولت ســیزدهم 
بخش خصوی تمایل خواهد داشت 
کــه برق تولیدی خود را از این طریق 
بفروش برســاند. خریــد تضمینی 
دولت حدود ۲ هــزار تومان به ازای 
هر کیلووات ساعت است، اما اکنون 
میبینیم کــه در تابســتان صنایع در 
بورس انرژی برق را تا ۷ هزار تومان 
هم خریداری می کنند. محمود کمانی 
معاون وزیر نیرو با اشــاره به مزایای 
ایجــاد تابلوی برق ســبز گفت: بر 
اساس مدل تابلوی برق سبز، صاحبان 
نیروگاه های تجدیدپذیر برق خود را 

در ایــن تابلو به فروش می رســانند؛ 
خریــداران برق این نیــروگاه داران، 
صنایعی هستند که موظفند با افزایش 
سالانه از یک تا ۵ درصد برق خود را از 
نیروگاه های تجدیدپذیر تامین کنند. با 
استقبال بسیار سرمایه گذاران، تاکنون 
تقاضــای ســاخت نیروگاه هایی به 
ظرفیت مجموع ۸۰۰ مگاوات از این 
طریق دریافت شده و پروانه احداث از 
سوی سازمان انرژی های تجدید پذیر 

صادر شده است.
۱۳ هــزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیــر در مرحله اجرایی 

قرار دارند
او در خصــوص چشــم انداز 
توســعه تجدیدپذیر هــا در ایــران 
می گویــد: در حــدود ۶۰۰ نیروگاه 
تجدیدپذیر به ظرفیــت بیش از ۱۳ 
هزار مگاوات در سراســر کشور در 
حال ساخت است که تا ۲ سال آینده 

به بهره برداری خواهد رسید و در این 
صورت سهم انرژی های تجدیدپذیر 
از تولیــد بــرق ایران بــه بیش از ۱۵ 
درصد افزایــش پیدا خواهد کرد. در 
یک شــمای کلی از افزایش ظرفیت 
تجدیدپذیر هــا در دولت ســیزدهم 
می توان اشــاره کرد که در این ســه 
ســال ظرفیت این نیروگاه ها از انواع 
مختلف که عمدتا خورشیدی و بادی 
هســتند بیش از ۳۵ درصد نســبت 
به دولــت دوازدهم افزایش داشــته 
اســت. همچنین در آخرین آمار ارائه 
شــده، میزان تولید برق نیروگاه های 
تجدیدپذیر در تیر امسال ۲۶۱ میلیون 
کیلووات ســاعت گزارش شده که 
به نســبت به ماه قبــل از آن ۹ درصد 
رشد را نشان می دهد. انرژی تولیدی 
نیروگاه های تجدیدپذیــر از ابتدای 
سال هم بیش از ۹۲۳ میلیون کیلوات 

ساعت ثبت شده است.

وضعیت توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر به کجا رسید؟

گروه اقتصادی - دبیرکل کمیته 
ایرانی اتاق بازرگانی بین المللی گفت: 
فــارغ از موضــوع FATF، عملکرد 
ایران در جذب ســرمایه گذار خارجی 
جذاب نبــوده و در همین حال لازم به 
ذکر است آماری که این روزها از میزان 
سرمایه گذاری خارجی در کشور اعلام 
می شود، آماری واقعی به نظر نمی رسد.

محمــد خزائی، دبیــرکل کمیته 
ایرانــی اتــاق بازرگانــی بین المللی 
)ICC( از پیش نیازهای جذب سرمایه 
خارجی به ایــران گفت و توضیح داد: 
ســرمایه گذاری خارجی می تواند در 
قالب انواع وام، انتشــار اوراق قرضه و 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی توسط 
افراد حقیقی و حقوقی در هر کشوری 
صــورت بگیرد و عوامل گوناگونی در 
جذب و یا دفع این سرمایه موثر است.

وی افــزود: یکــی از این عوامل، 
کیفیت نقل و انتقــالات مالی از طریق 
شبکه های بانکی است و اینجاست که 
موضوعاتی مانند FATF و سوئیفت 
برجســتگی پیدا می کند و گلایه های 
تاجــران ایرانی که روابط مالی خارجی 
دارند در ایــن نقطه معنا پیدا می کند و 
آنهــا از موضوعاتی ماننــد ناتوانی در 

برقــراری تراکنش های مالی می گویند 
و یــا اظهار می کنند کــه نمی توانند از 
بانک هــای جهانی پول بگیرند و برای 
انتقال پول مجبور هستند به صرافی ها 
متوسل شوند.   خزائی خاطرنشان کرد: 
 ،FATF با این حال موضوعاتی مانند
ســوئیفت و تراکنش های بانکی یک 
مورد از مجموعه موضوعاتی است که 
در بحث سرمایه گذاری خارجی مطرح 
می شود و در جذب سرمایه گذار خارجی 
باید موارد گوناگون دیگری را نیز در نظر 
داشت و برای آنها کوشید، از جمله این 
عوامل می توان به امنیت فضای سیاسی، 
امنیت قضایی و حقوقی، تضامینی که 
دولت ها و همچنین ســرمایه پذیرها به 
ســرمایه گذار خارجی می دهند اشاره 
کرد و افزون بر اینها تضمین برگشــت 
اصل سرمایه و سود آن را نیز در جلب و 
جذب سرمایه خارجی اثرگذار دانست.

این اســتاد دانشگاه تصریح کرد: 
تردیدی نیست که برای جلب سرمایه 
به ایران، FATF یک مشــکل است و 
کانال هــای پولی و مالــی باید به روی 
کشور باز شــود. اما حل این مشکل به 
معنای جاری شــدن سیل سرمایه های 
خارجی به داخل کشور نیست و موانع 

دیگری هم در این بین وجود دارد.
پیش تــر  شــد:  یــادآور  وی 
ســرمایه گذاری خارجــی در حوزه 
تولید بــرق از منابــع تجدیدپذیر در 
ایران ســرمایه گذاری کــرده و اقدام به 
راه اندازی مزارع برق در همدان، کرمان 
و نقاطــی دیگر از کشــور کرده بود اما 
وقتی سرمایه گذار مبتنی بر قرارداد سهم 
خود را از سود حاصل از سرمایه گذاری 
مطالبه می کــرد بانک مرکــزی ایران 
اظهــار می کــرد بــرای پرداخت رقم 
معهــود ارز لازم را در اختیار ندارد و یا 
مشــکل دیگر این بود که توانیر بودجه 
موردنیــاز برای پرداخــت هزینه برق 
خریداری شده به حساب سرمایه گذار 
خارجی را نداشت، در این گونه موارد 
دیگــر موضوع FATF نیســت بلکه 
ناکارآمدی های داخلی است که به دفع 

سرمایه خارجی می انجامد.
ســازمان  پیشــین  رئیــس 
ســرمایه گذاری و کمک هــای فنی و 
اقتصادی ایــران در ادامه گفت: ایفای 
تعهدات در جذب ســرمایه خارجی 
اهمیت بســزایی دارد و در همین راستا 
دولت باید تضامینی را که به سرمایه گذار 
خارجی داده اجرا کند، یکی از تضامین 

این اســت که سرمایه گذار بتواند سود 
خود را به ارز تبدیل و از کشــور خارج 
کند و یا اگر سرمایه گذار خارجی دانش 
فنی وارد کشــور کــرد و این دانش به 
عنوان بخشی از سرمایه او محاسبه شد 
ارزش آن به سرمایه گذار پرداخت شود 
و یا اگر ســرمایه سرمایه گذار در نتیجه 
تغییر مالیات ها آسیب ببیند این صدمه 
جبران شود، این موارد و مواردی دیگر 
از این دســت بایــد در تقویت جذب 
سرمایه خارجی مورد توجه قرار بگیرد 
و بنابراین دولت، بانــک و دیگر افراد 
حقوقی و حقیقی کشور باید در ایفای 
تعهدات خود به سرمایه گذار خارجی 
متعهد باشــند. خزائی اضافه کرد: آنچه 
روایت شــد جریان برقــرار در فرآیند 
جذب ســرمایه گذار خارجی به کشور 
است و به عبارت دیگر تصویری است 
از چالش هایــی که بر ســر راه جذب 
سرمایه گذاری خارجی به ایران وجود 
دارد که در قانون تامین مالی تلاش شده 
برخی از این مشــکلات حل شود، این 
قانون حدود ســه ماه پیش به تصویب 
رســید. وی تاکید کرد: سرمایه نیاز به 
ثبات قوانین، امنیت سیاســی، امنیت 
اجتماعــی و ثبات نــرخ ارز دارد و تا 

وقتی که این نیازها تامین نشود به هیچ 
قلمرویی وارد نمی شود.  

دبیرکل کمیته ایرانــی ICC در 
ادامه نتیجه گرفت: با این تفاســیر فارغ 
از موضــوع FATF عملکرد ایران در 
جذب ســرمایه گذار خارجی جذاب 
نبــوده و در همین حــال لازم به ذکر 
اســت آماری که این روزهــا از میزان 
سرمایه گذاری خارجی در کشور اعلام 
می شود، آماری واقعی به نظر نمی رسد.  
وی افــزود: پیش تر کــه من در 
سازمان ســرمایه گذاری سمت داشتم 
در ارائه آمار ســرمایه گذاری خارجی، 
در  انجام شــده  ســرمایه  گذاری های 
حوزه هــای نفت و گاز و پتروشــیمی 
که وزارت نفت و شــرکت ملی نفت 
و گاز تضامیــن آنهــا را ارائه می کنند 
محاسبه نمی شــد و آماری که سازمان 
سرمایه گذاری از میزان سرمایه گذاری 
خارجــی در کشــور می داد شــامل 
سرمایه گذاری هایی بود که از طریق این 
ســازمان به کشور می آمد و مجوز آن را 

سازمان سرمایه گذاری اعطا می کرد.
خزائــی اظهار کــرد: در آن زمان 
در ســازمان سرمایه گذاری میان جلب 
ســرمایه خارجی با جذب آن تفاوت 
قائل شدیم؛ جلب سرمایه تنها به معنای 
صدور مجوز برای ســرمایه گذار بود 
اما سرمایه گذاری که مجوز را دریافت 
کرده بود به دلایل گوناگون ممکن بود 
از سرمایه گذاری منصرف شود و جلب 
ســرمایه به جذب آن نینجامد بنابراین 
در متن مجوزهای سرمایه گذاری ذکر 
می شد که اگر ســرمایه گذار در مدت 
شــش ماه بخش موجهی از ســرمایه 
خود را به کشــور وارد نکند این مجوز 
باطل می شود بنابراین باید دید ارقامی 
که اکنون به عنوان ارزش سرمایه گذاری 
خارجی در کشــور در رسانه ها اعلام 
می شــود مربوط به سرمایه جلب شده 

است یا جذب شده؟
وی بیان کرد: راهکار ما در سازمان 
سرمایه گذاری برای تشخیص رقم دقیق 
سرمایه جذب شده این بود که از طریق 

بانک مرکزی بررســی کنیم چه میزان 
سرمایه واردشــده در بانک ثبت شده 
است و این رقم برابر با سرمایه گذاری 
خارجی جذب شــده بود که با واقعیت 
همخوانی داشــت اما به نظر نمی رسد 
آمارهــای امروز تطابقی بــا واقعیت 
سرمایه گذاری خارجی در کشور داشته 

باشد.
دبیرکل کمیته ایرانــی ICC در 
پاســخ به این پرسش که اتاق بازرگانی 
بین المللــی تا چه انــدازه می تواند در 
کاهش فشــارهای برآمده از تحریم ها 
و خــروج ایران از فهرســت ســیاه 
FATF نقش داشــته باشــد، توضیح 
داد: ICC یک نهاد اجرایی نیســت که 
بتواند به صورت اجرایی از فشــارهای 
برآمده از حضور ایران در لیســت سیاه 
اف ای تــی اف یا هر موضــع دیگری 
بکاهد. البته ایــن توانمندی را دارد که 
این موضوع را در جلسات و نشست ها 
مطرح کنــد اما کارکرد اجرایی ندارد و 
بیشتر با استانداردسازی و تدوین قوانین 

و مقــررات به توســعه تجارت کمک 
می کنــد و به دعاوی حقوقی میان افراد 
حقیقی و حقوقــی در تجارت جهانی 
می پردازد و بنابراین بزرگ ترین قانون 
داوری بین المللــی در ICC متمرکز 

است.
 FATF :وی همچنیــن گفــت
موضوعی فراملی اســت که بسیاری از 
کشــورها آن را پذیرفته اند و دولت ها 
 ICC نیز مجری آن هســتند بنابراین
نمی تواند دولتی را در فشار قرار دهد تا 
فشار تحریم ها را از کشوری بردارد اما 
می تواند صدای گویای بخش تجاری 
باشــد و درباره صدماتی که این مسائل 

به تجارت جهانی می زند حرف بزند.

دبیرکل کمیته ایرانی اتاق بازرگانی بین المللی مطرح کرد:

  آیا آمار جذب خارجی ها صحت دارد؟


